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DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stoł. król. miasta Jirakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują Dziennik rozporządzeń bezpłatnie.

L. 93230/906.
X

OBWIESZCZENIE.
M agistrat przypomina przepisy §§ 9. do 1 2., tudzież 

§§ 14., 19., 2-3, 24. regulaminu o utrzymaniu czystości 
i porządku z dnia 24. sierpnia 1884 r. (Dz. rozp. dla 
stoł. król. m. Krakowa L. 8 z r. 1884) względem uprzą
tan ia  śniegu, lodu i b łota z chodników i ulic miasta 
i postanawia, co następuje:

Właściciele domów obowiązani są kazaó usuwać 
niezwłocznie zlodowaciały śnieg, z dachów zwieszający 
się i grożący spadnięciem, aby przeszkodzić spadaniu 
tegoż na chodniki i ulicę oraz na przechodzącą nimi 
publiczność.

Podczas strącania takiego śniegu należy przed do
mem na chodniku postawić koziołki drewniane, zamy
kające chodnik, aby publiczność w czasie wykonywania 
tej czynności tym chodnikiem nie przechodziła.

Właściciele domów obowiązani są w porze zimowej 
kazać chodniki — a tam gdzie niema chodników ulice 
wzdłuż ich posiadłości na szerokość dwu metrów z lodu, 
śniegu i błota oczyścić.

Uprzątanie to należy uskuteczniać wczas rano, 
a w razie ciągłego opadania śniegu — i kilka razy na 
dzień, lub w czasie, który Komisarze obwodowi oznaczą.

Śnieg, lód oraz błoto, zmiecione z chodników, należy 
ułożyć na połowie szerokości ścieku od strony ulicy, 
nie zaś na środku ulicy, aby nie tamować ruchu wozów 
na ulicach przez wygórowanie środka i przez ścieśnie
nie ulic.

W ulicach zaś, przez które przechodzi tor kolei 
elektrycznej, należy śnieg, lód lub błoto składać w po
łowie ścieku po stronie ulicy, gdzie niema toru kolei 
elektrycznej.

Jeśli chodniki obmarzają i stają się ślizkie, jakoteż 
w razie gołoledzi, obowiązani są właściciele domów 
ślizkie miejsca wzdłuż swych realności kazać posypywać 
piaskiem.

Jeżdżenie i przewożenie ciężarów na wózkach po 
chodnikach ulicznych jest surowo wzbronione.

Nad ścisłem przestrzeganiem i wykonaniem po
wyższych postanowień czuwać będą Komisarze obwodowi.

Przekraczających powyższe przepisy karać będzie 
M agistrat grzywną od 2 koron do 200 koron, a wzglę
dnie karą aresztu od godzin 6 do dni 14.

Zarazem przypomina Magistrat zarządzenia, wydane 
obwieszczeniem z dnia 24. grudnia 1903 Ł. 109941/B. 
względem czyszczenia chodników betonowych ze śniegu 
i lodu w zimie; mianowicie:

1. W miesiącach zimowych należy chodniki, wy
konane z płyt betonowych, zamiatać natychmiast - po kaź- 
dem spadnięciu śniegu i niedopuścić do zlodowacenia 
tegoż.

2. Po uprzątnięciu z nich śniegu należy chodniki 
natychmiast czystym piaskiem równo posypać.

3. Gdyby mimo starannego uprzątnięcia śniegu 
w dzień, utworzyła się przez noc zlodowaciała warstwa 
śniegu, należy ją  zaraz rano, najpóźniej do godziny 7. 
z chodników drewnianemi, szerokiemi a tępo okutemi 
skrobaczkami ostrożnie usunąć. Używania do tego celu 
drągów żelaznych jakoteż siekier, rydli i t. p narzędzi 
zabrania się najsurowiej, gdyż przez silne uderzanie z góry 
płyty uledz mogą zepsuciu i pęknięciu.

4. W razie nagłej odwilży należy topniejący śnieg, 
błoto i piasek natychmiast z chodników usunąć przez 
troskliwe zamiecenie, aby nie dopuścić do utworzenia 
się grudy, gdy po odwilży nastąpi przymrozek.

Za każde przekroczenie powyższych zarządzeń, jak  
również za wszelkie szkody, przez złe czyszczenie w cho
dnikach zrządzone, odpowiedzialni są właściciele domów, 
przed którymi wykonano chodnik z płyt betonowych, 
na podstawie przepisów karnych, objętych rozdziałem
V III . obowiązującego regulaminu o utrzymaniu czystości 
i porządku dla stoł. król. miasta Krakowa z dnia k4. 
sierpnia 1884 L. 5875.

Wreszcie M agistrat zawiadamia, źe w Urzędzie 
Budownictwa miejskiego oglądać można wzór skrobaczki 
do uprzątania śniegu z chodników betonowych, ewentu
alnie otrzymać wskazówki, jak  oczyszczanie chodników 
uskutecznione być winno i jakiemi narzędziami.

M agistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 11. grudnia 1906 r.

Prezydent miasta:
Dr. Leo w. r.
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Przepisy bezpieczeństwa
dla maszynowych wyciągów (w ind) osobowych.

Przepisy ogólne.

§ 1. U z y s k a n i e  p o z w o l e n i a  n a  b u d o w ę .
Przed rozpoczęciem robót należy każdorazowo uzy- 

skad zezwolenie M agistratu na wykonanie urządzenia 
windy maszynowei. Jeżeli urządzenie windy maszynowej 
(mechanicznej) wymaga w domu pewnych adaptacyi lub 
też nowych robót budowlanych, tedy należy uzyskad 
wpierw także zezwolenie na wykonanie tych robót.

§ 2. P r o ś b a  o p o z w o l e n i e .
Do podania winien byd załączony plan urządzenia 

w 2-eh egzemplarzach w skali od 1 : 10 do 1 : 30. 
W  myśl rozporządzenia Minist. z dnia 11. grudnia 1860 
L . 36418, § 2., ust. b., plany takie mogą wykonywad 
w zasadzie tylko autoryzowani inźynierowie-mechanicy. 
N a podstawie ustawy przemysłowej dozwolonem jest 
również sporządzenie planów tego rodzaju mechanikom, 
specyalnie w tej gałęzi wykształconym, wykonawcom 
konstrukcyi żelaznych i fabrykom maszyn.

§ 3. O d p o w i e d z i a l n o ś d  z a  w y k o n a n i e .
Przemysłowcy, którzy się trudnią wykonywaniem 

wind, ponoszą całkowitą odpowiedzialnośd za jakośd uży
tego materyału jak  rówmeź i za stosowne wykonanie, 
odpowiadające celowi. Otrzymanie koncesyi na urucho
mienie windy nie zwalnia wykonawcy od powyższej od
powiedzialności

Zresztą mają zastosowanie przepisy ustawy budo
wlanej dla m iarta Krakowa.

Szczegółowe przepisy o budowie wind osobowych.

§ 4. S z y b  w i n d y .
Szyb windy musi byd w całej swej wysokości wy

konany z materyału ogniotrwałego. Przepis ten obowią
zuje również i w tych wypadkach, jeżeli przyrząd wy
ciągowy znajduje się na strychu.

§ 5. W e j ś c i e  d o  s z y b u .
W ejścia do szybu należy na wszystkich kondy- 

gnacyach zaopatrzyd drzwiami, samoczynnie się zamyka- 
jącemi, które tylko wtedy m iją się otwierad, jeżeli klatka 
osobowa znajduje się na równej z niemi wysokości. Drzwi 
te powinny się otwierad tylko na zewnątrz szybu i po- 
siadad mechanizm, któryby uniemożliwiał ruch klatki 
tak długo, jak  długo one stoją otworem.

§ 6. K l a t k a  o s o b o w a .
K latka osobowa mą nded kształt skrzyni, ze wszyst

kich stron zamkniętej z wyjątkiem wejścia, opatrzonego 
drzwiami. Drzwi te mogą byd albo zasuwane, albo na 
zawiasach, a w takim razie muszą się otwierad tylko do 
wnętrza klatki. K latka winna posiadad mechanizm, któ
ryby uniemożliwiał ruch tak długo, jak długo drzwi 
klatki nie są zamknięte. Wnętrze klatki ma byd dosta
tecznie oświetlone. W tym celu nie wolno jednak uźywad 
nafty, gazu lub innych materyałów wybuchowych. Wy-

trzymałośd podłogi w klatce musi byd obliczoną na dane 
obciążenie.

§ 7. P r o w a d z e n i e  i z a t r z y m y w a n i e  k l a t k i  
o s o b o w e j .

Prowadzenie klatki musi byd równe, spokojne 
i wykluczad bujanie tejże. Zatrzymywanie k latk i na po
szczególnych piętrach ma się odbywad w sposób "pewny. 
Używanie jednak w tym celu podkładów lub rydli (zasuw) 
nie jest dozwolonem.

§ 8. Z a b e z p i e c z e n i e  k l a t k i  o s o b o w e j .
Urządzenie windy musi byd w ten sposób zabez

pieczone, aby spadnięcie klatki w razie przerwania się 
liny lub w razie uszkodzenia innych części składowych 
było niemożliwe.

§ 9. R u c h  k l a t k i  o s o b o w e j .
Odpowiedni mechanizm winien regulowad ruch 

klatk i w ten sposób, aby tenże odbywał się spokojnie, 
z chyźością jednostajną co najwyżej 45 m. na minutę. 
Również musi posiadad klatka osobowa mechanizm, k tó 
ryby wykluczał zatrzymanie jej podczas ruchu bez woli 
dozorcy lub o s ó d  jadących. Na wypadek nieprawidło
wego zatrzymania się k latki między 2-ma przystankami, 
winien mechanizm pozwalad na przesunięcie jej do je 
dnego z przystanków.

§ 10. S a m o c z y n n e  z a t r z y m a n i e  si ę k l a t k i  
o s o b o w e j .

N a przystankach końcowych powinna klatka za- 
trzymywad się samoczynnie, spokojnie i bez wstrząśnień.

§ 11. M a t e r y a ł  d l a  c z ę ś c i  m a s z y n o w y c h .
Części mechaniczne windy muszą byd wykonane

0 ile możności ź materyału ogniotrwałego. Części, służące 
do zawieszenia klatki, mogą się składad z żelaza lanego 
tylko w tym wypadku, jeżeli obciążone są ciśnieniem. 
Części konstrukcyjne do pośredniego przeniesienia siły 
pociągowej, jak  n. p. cylindry, bębny, tłoki, koła zebate
1 t. p., mogą byd wykonane z żelaza lanego. Wszystkie 
części główne, jakoteź części, służące do utrzymania 
klatki w stanie wiszącym, muszą byd obliczone na 
20-kiotne obciążenie.

§ 12. L i n y .
Do zawieszenia k la tk : wolno używad tylko lin 

i pasów drucianych, albo też łańcuchów kolankowych. 
Każde kolanko takiego łańcucha powinno się składad 
z 2-ch par lamel. Zastosowanie łańcuchów ogniwowych 
dozwolone jest tylko w tym wypadku, jeżeli wykonawca 
daje zupełną gwarancyę za jakośd i wykonanie tychże.

§ 13. P r z e c i w w a g i .
Znajdujące się przy windach przeciwwagi należy 

umieszczad w osobnych szybach lub kierownicach.

§ 14. W i n d y  w k l a t k a c h  s c h o d o w y c h .
Windy, umieszczone w klatkach schodowych w wolnej 

przestrzeni między schodami, muszą byd w ten sposób 
urządzone, aby z tego powodu dla osób, używających 
schodów, nie istniało jakiekolwiek niebezpieczeństwo. 
Jako środek zabezpieczający w tym wypadku może słuźyd
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otoczenie windy ścianami murowanemi lub gęstą siatką 
drucianą,(ulbo też odsunięcie całego urządzenia o 70 cm. 
od balustrady schodów. W ostatnim wypadku należy od 
strony (dostępu do klatki umieśció ścianę murowaną lub 
z gęstej siatki drucianej, a otwór, służący do wejścia, 
zabezpieczyó drzwiami do zamykania.

§ 15. P r z y r z ą d  w y c i ą g o w y .
Przyrząd wyciągowy i jego popęd maszynowy musi 

byó tak silnym, aby bez przeciążenia i tylko normalną 
swoją pracą był w stanie z każdej pozycyi ruszyó klatkę 
osobową z miejsca i w krótkim  czasie dojśó do przepi
sanej normalnej chyżości. Przyrząd wyciągowy, a prze
de wszystkiem te jego części składowe, które z natury 
rzeczy podlegają zużyciu lub muszą byó smarowane, 
powinny byó celem kontroli łatwo dostępne. Przyrząd 
wyciągowy jak  również koła pasowe lub linowe, łożyska 
i t. p. mogą byó ustawiane tylko w ubikacyi ogniotrwałej.

Przepisy o ruchu.

§ 16. N a p i s y  i i n s t r u k c y e .
W szystkie wejścia do szybu windowego muszą byó 

dostatecznie oświetlone. Przy wejściach tych należy 
umieśció napisy czytelne: „wyciąg", „winda", „lift“ lub t. p. 
W  tern samem miejscu winna się również znajdować 
instrukcya, podająca sposób używania windy, jakoteź 
liczbę osób, na którą obciążenie windy jest obliczone.

§ 17. O b s ł u g a  wi n d .
Obsługa wind może byó powierzoną tylko dozor

com, specyaime w tym zakresie wykształconym. Jeżeli 
winda nie jest obsługiwana z miejsca, położonego bez
pośrednio przy szybie, lecz z oddalenia, w takim razie 
musi posiadaó urządzenie, przy pomocy którego moźnaby 
łatwo porozumieć się z dozorcą z każdego przystanku.

§ 18. Z a m y k a n i e  w e j ś ó  d o  s z y b u .
Wejścia do szybu winny byó zawsze zamknięte 

nawet w tym wypadku, jeżeli klatka wyciągowa nie jest 
w ruchu. Jeżeli używanie windy ma byó na dłuższy 
pi/eciąg czasu wstrzymanem, w takim razie dozorca jest 
obowiązany wszystkie wejścia do szybu zamknąó na 
klucz i nie wydaó tegoż osobom niepowołanym.

§ 19. R o b o t y  w s z y b i e .
Podczas wykonywania potrzebnych robót w szybie, 

należy klatkę zahamować

Dopuszczalne obciążenie.
§ 20. O b c i ą ż e n i e  wi n d .

W szystkie części składowe przy windach musza 
byó obliczone na 2Ó-krotne obciążenie. Obliczenia te 
należy podać władzy budowlanej. Ciężar jednej osoby 
przyjmuje się w wysokości 85 kg.

§ 2L. P r ó b n e  o b c i ą ż e n i e
Przed oddaniem do użytku należy windę wypró

bować podwójnem dozwolonem obciążeniem. Ciężar ten 
ma działać na klatkę, swobodnie wiszącą, przez przeciąg 
co najmniej 20 minut.

§ 22. R e w i z y e  wi n d .
Właściciel windy obowiązany jest przedsiębrać 

próby obciążenia co 3 miesiące. Próby takie może wy
konywać tylko zawodowy technik w sposób, w poprze
dnim ustępie określony. Pisemny protokół z odbytej próby 
należy przedkładać odnośnej władzy budowlanej (M a
gistratowi).

§ 23. P o s t a n o w i e n i a  k a r n e .
Przekroczenia przepisów niniejszej instrukcyi k a 

rane będą w myśl postanowień Działu V . ustawy bu
dowlanej dla miasta Krakowa z dnia 10. września 1883, 
Dziennik ustaw i rozp. kraj. Nr. 63.

M agistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 29. września 1906 r.

Prezydent miasta:
Dr. Leo w. r.

L. 65895/906
II I .

O G Ł O S Z E N I E .
W skutek okólnika c. k. Namiestnictwa we Lwowie 

z dnia 28. czerwca 1906 L. 4735/III. A/36 podaje się 
niniejszem do wiadomości kół interesowanych, że od po
czątku roku 1906 wydaje c. k. Ministerstwo handlu na
kładem księgarni Manza we Wiedniu I. K ohlm arkt Nr. 2C. 
„Dziennik urzędowy dla spraw  adm inistracyi handlu 
i przem ysłu11, zawierający przedmioty następującej treści:

1. Ustawy i rozporządzenia , dotyczące zakresu 
działania Ministerstwa handlu w sprawach handlowych 
i przemysłowych, tudzież postępowania administracyjnego 
w ogólności.

Inne ustawy, mające znaczenie dla handlu i prze
mysłu, których wykonanie poruczone jes t dotyczącym 
władzom centralnym w porozumieniu z Ministerstwem 
handlu, tudzież odnośne rozporządzenia. T raktaty pań
stwowe, dotyczące wspomnianego zakresu działania.

2. Rozporząazenia wykonaw cze i norm alia oraz 
ogólne wskazówki Ministerstwa handlu i innych władz 
centralnyóh, ważne normalia władz krajowych.

3. Judykaty. Reprodukowanie zbioru orzeczeń c. k. 
Trybunału administracyjnego, c. k. Trybunatu Państwa, 
c. k. Najwyższego Trybunału sądowego i kasacyjnego, 
Instancyi odwoławczych sądów przemysłowych w formie 
wyciągu ze szczególnem uwzględnieniem motywów.

Zasadnicze decyzye Ministerstwa handlu. Ważne 
decyzye innych władz centralnych, wydane w porozu
mieniu z Ministerstwem nandlu. Również zestawioną 
i ogłoszoną będzie dawniejsza judykatura, odnosząca się 
do poszczególnych działów ustawy przemysłowej.

4. Zarządzenia W sprawach popierania przemysłu 
i rękodzieł, w sprawie c. k. Inspektorów przemysłowych,
c. k. Instruktorów  stowarzyszeń przemysłowych, w sprawie 
wystaw, cechowania, w sprawach c. k. Urzędu statysty
cznego pracy, Izb handlowych i przemysłowych i t. p.

5. Tem aty i rozpraw y w kwestyach prawnych, 
administracyjnych i ekonomicznych, o ile dotyczą za
kresu działania M inisterstwa handlu w sprawach prze
mysłowych.

\
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6. Rozmaite wiadomości.
Przegląd działalności Rad przybocznych M inister

stwa handlu (Rada przemysłowa, stała Rada pracy 
w sprawach popierania przemysłu, Rada przyboczna dla 
kotłów parowych i spraw pokrewnych) tudzież Komisyi 
dla zapobiegania nieszczęśliwym wypadkom.

Wiadomości z gałęzi służby, przytoczonych pod 
poz. 4., oraz z zakresu zawodowego wykształcenia 
w przemyśle.

Ważne opinie Izb  handlowych i przemysłowych. 
Wiadomości, tyczące się wnoszenia przedłoźeń ustaw 
i rozpraw Rady Państwa i Sejmów krajowych w spra
wach przemysłowych.

D aty statystyczne.
7. Przegląd dzieł i czasopism.
8. Wiadomości osobiste.
Odznaczenia, nominacye, przydział miejsc służbo

wych, powołania do rady przybocznej M inisterstwa handlu, 
ustanawianie komisarzy rządowych przy Izbach handlo
wych i przemysłowych, nominacye sekretarzy Izby, ogła
szanie konkursów.

Dziennik urzędowy ma w ten sposób słuźyó za 
podstawę władzom przemysłowym dla ich administracyi 
i orzecznictwa, a zarazem udzielaó wskazówek tak wła
dzom, stowarzyszeniom gospodarczym, izbom handlowym 
i stowarzyszeniom przemysłowym jakoteż szerszym kołom 
handlowym i przemysłowym o ważniejszych zdarzeniach 
na polu przemysłowem. Do każdego rocznika dodany 
będzie starannie opracowany indeks rzeczowy wraz ze 
szczegółowym przeglądem ogłoszonych normaliów.

Cena abonamentowa Dziennika urzędowego, który 
wydawany będzie w 10— 12 zeszytach w objętości 40 
arkuszy in quarto po 8 stronic, wynosi rocznie 7. koron. 
Poszczególne zeszyty kosztują 1 koronę.

Dziennik urzędowy można zamawiaó we wszystkich 
księgarniach.

M agistrat sioł. król. miasta Krakowa, 
dnia 24. października 1906 r.

Grodyński w. r.
Dyrektor Magistratu.

--------- ^  x  — i ----

Protokoły obrad pełnej Pady miejskiej.
(Z posiedzeń jawnych).

Posiedzenie nadzwyczajne (35. w kad. X III .)  z dnia 
31. października 1906 r.

Przewodniczący: Dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
I. Wiceprezydent m iasta : Michał Chyliński
I I .  Wiceprezydent m iasta : Józef Sare.
Sekretarz R ady miejskiej: dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 49.
Radcy m iejscy: Bartoszewicz, dr. Benis, Bialik, 

Daszyński, Epstein, Jawornicki, dr. Jaworski, Katyński, 
Nowak Stanisław, Schmelkes, Sędzimir, dr. Staniszewski, 
Sulikowski, dr. Tilles, Uderski, dr. Ulanowski, hr. Wo- 
dzicki i Wyspiański (18) nieobecnośó na tern posiedzeniu 
usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie o. miu. 45 wie
czorem.

Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto. —

P r z e w o d n i c z ą c y  przedkłada następujące pisma, 
wystosowane do Rady m iejskiej:

a) Podanie krajowego Związku turystycznego o sub- 
wencyę.

1)) Podanie instytucyi „Kropla m leka" o podwyższenie 
subwencyi.

c) Podanie Towarzystwa 0piek: nad podrzutkami o od
danie domu 1. 21 przy ul. Szpitalnej na cele To
warzystwa.
Podania te przydzielono odnośnym Sekcyom. — 
P r z e w o d n i c z ą c y  odczytuje podziękowanie 

Maryi Konopnickiej za wzięcie udziału w uczczeniu 
zasług',E lizy Orzeszkowej przez ofiarę 100 kor., które 
Prezydyum miasta imieniem Rady miejskiej przesłało na 
instytut pedagogiczny jej imienia w Warszawie.

Przyjęto do wiadomości. —
Na wniosek P r e z y d e n t a  m i a s t a  uchwalono 

Janowi Wadze, praktykantowi Wydziału obrachunkowego 
miejskiego, udzielió urlopu do dnia 15. lipca 1907 pod 
warunkiem dostarczenia na swoje miejsce należycie 
ukwalifikowanego zastępcy, płatnego z jego poborów 
służbowych.

Na wniosek P r e z y d y u m  m i a s t a  do Komisyi 
wyborczych przy w yborze uzupełniającym jednego posła 
sejmowego dnia 7. listopada r. b Rada deleguje:
Do Sekcyi I. r. m. Beringera i Birnbauma.
„ „ II . r. m. Bujwida i Dattnera.
„ „ I I I .  r. m. Jawornickiego i Turskiego.
„ yj IV . r. m. Epsteina i dr. Szarskiego.
„ „ V. r. m. Kwiatkowskiego i dr. Tomkowjcza.
„ „ V I. r. m. dr. Rafała Landaua i Maciołow-

skiego.
„ „ V II. r. m. Schwarza i Uderskiego.

P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, że doszły go wia
domości, jakoby według szerzonych pogłosek miały byó 
wydawane legitym acye wyborcze osobom, posiadającym 
pełnomocnictwa. Otóż takie postępowanie byłoby prze
ciwne ustawom, a odpowiednie przepisy, jak  dotąd, tak 
i nadal będą przestrzegane w tej mierze.

Oświadczenie Prezydenta miasta przyjęto okla
skami. (L. 1.02891/906). —

R. m. M a c i o ł o w s k i  interpeluje Prezydenta 
w sprawie złego stanu budynków koło kościółka św. 

i Idziego, Z których spadają cegły i grożą bezpieczeństwu 
przechodniów.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, źe sprawę powyższą 
odesłano do Sekcyi I I I .  celem gruntownego) zbadania 
interpretacyi kontraktu, zawartego z O. O. Dominikanami. 
Po udzieleniu opinii przez Sekeyę prawniczą Rada miej
ska zadecyduje ostatecznie w tej sprawie, niezawodnie 
zgodnie z duchem kontraktu. Zresztą Mówca przepro
wadza pewne studya techniczne,/k tóre pozwolą może 
sprawę tę załatwió w inny sposób. —

R. m. K o n o p i ń s k i  zapytuje, czy miejski skład 
węgla, przy wzmagające' się drożyźnie tego artykułu 
zdoła byó regulatorem cen węgla i czy jest tak zaopa
trzony, aby jego zapasy wystarczyły na zwiększone po
trzeby publiczności.

R. m. B e r i n g e r ,  jako przewodniczący Komisyi 
węglowej, wyjaśnia, źe dotąd nie odczuw ano'tak bardzo 
braku węgla, a brak ten pojawił się dopiero w ostatnich 
dniach. Miejski skład węgla poczyni odpowiednie kroki, 
aby temu brakowi zapobiedz. —
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R. m. dr. B a n d r o w s k i  interpeluje w sprawie 
składania węgla na ulicach.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiada, źe sprawa czysz
czenia miasta, do której należy także składanie węgla  
i lodu na ulicach i placach, będzie przedłożona Radzie 
w najbliższym czasie. --

S e k r e t a r z  M a g i s t r a t u  Epstein, uzasadniwszy 
nagłość sprawy, imieniem Sekcyi I. wnosi:

Rada miejska uchw ali!
Na dostawę owsa i słomy dla pociągów miejskich

na czas do 30. września 1907 przyjąć o fertę  .Izydora  
Nebenzahla, w szczególności na owies po cenie 15 kor. 
27 hal. za 100 kg., na słomę zaś po cenie 3 kor. 75 hal. 
za 100 kg.

Sprawę uznano za nagłą.
R. m. B u j w i d ,  otrzymawszy wyjaśnienie od Spra 

wozdawcy, źe Studyum rolnicze Uniwersytetu Jagielloń
skiego wniosło ofertę na słomę tylko o 5 hal. niższą 
od oferty Nebenzahla, wnosi poprawkę, aby na dostawę 
słomy przyjąć o fertę  Studyum rolniczego.

R. m. dr. F r  ii h 1 i n g zaznacza, źe zakłady rzą
dowe nie powinny konkurować z dostawcami prywatnymi, 
j;;.:. W niosek Sekcyi I. przyjęto.
§ J Poprawka r. m. Bujwida upadła. (L. 101691/906). —

Przystąpiono do porządku dziennego.
Przewodnictwo obrad obejmuje . w i c e p r e z y 

d e n t  C h y l i ń s k i .
Prezydent zajmuje trybunę sprawozdawcy.
P r e z y d e n t  dr. Leo, powołując się na druko

wane sprawozdanie, rozesłane W'raz z porządkiem dziennym 
dzisiejszego posiedzenia, przedstawia przebieg rokowań 
z Ministerstwem wojny, skarbu i kolei w sprawie gruntów  
pofortyfikacyjnych i projekt zakupna stu morgów gruntu. 
Nabycie tego obszaru zapewni Gminie na dłuższy okres 
czasu stanowczy wpływ na targ parcel gruntowych 
w Krakowie. Ono zabezpieczy prawidłowy rozwój i re- 
gulacyę cen gruntów w obrębie miasta i przeciwdziałać 
będzie niezdrowej spekulacyi. Gmina dążyć wprawdzie 
musi do korzystnego sprzedania tych obszarów, chcąc 
w niedługim czasie zamortyzować kapitał dłużny i uwolnić 
się od płacenia procentów, mimo to jednak proces par
celowania i zabudowania rozwijać chce stopniowo, 
w miarę ożywiającego się popytu na parcele budowlane, 
bez popierania lub ułatwiania spekulacyi 'gruntow ej. 
Idąc za przykładem Wiednia, Pragi, Insbruka, Ołomuńca, 
a z galicyjskich miast Rzeszowa i Nowego Sącza, należy 
przeprowadzić sprawę, którą, już przesądziła opinia ogółu.

S p r a w o z d a w c a  szczegółowo przedstawia następnie 
zarys projektu i omawia poszczególne grupy parcel po
fortyfikacyjnych, w których posiadanie przyjść ma miasto. 
Szczególnie grnnta, położone między Parkiem krakow
skim a bastyonem trzecim, znakomicie się nadają do 
parcelacyi i stanąć na nich mogą domy urzędnicze lub 
robotnicze. Obecny wał i idący po nim tor kolejowy 
przeszkadzają jeszcze rozwojowi miasta, ale obecnie po 
upaństwowieniu Kolei Północnej Gmina ma sposobność 
czynienia dalszych kroków o zniesienie tego wału i prze
łożenie toru kolejowego. W edług układu z Rządem 
Kolej Północna miała zastrzeżone do r. 1940 prawo 
korzystania z tego wału; na razie Gmina uzyskała prawo 
odkupu wału na podstawie nowego oszacowania, gdyby 
to r kolejowy przed r. 1940 miał być gdzieindziej prze
niesiony. Chwila do nabycia tych gruntów bardzo jest

stosowna, bo tylko w ten sposób odwrócić można nie
bezpieczeństwo oddania tak wielkich terenów w ręce 
prywatne jakiejś spółki parcelacyjnej. Obawy właścicieli 
realności, źe wskutek zakupna tych gruntów nastąpi 
jakiś gwałtowny spadek wartości domów, są zgoła nieu
zasadnione. Ulegną jedynie pewnemu obniżeniu wygóro
wane w wysokim stopniu ceny niektórych grantów, o ile 
żądana przez ich właścicieli cena przekracza stanowczo 
rzfeezywistą ich wartość. Korzyści z całego projektu będą 
■wielkie, a w pierwszym rzędzie nastąpi poprawa stosun
ków zdrowotnych w wielu dzielnicach miasta, w których 
stojące wody w rowach i bagnach wytwarzają stan dla 
zdrowia bardzo szkodliwy.

S p r a w o z d a w c a  imieniem Sekcyi I. i II . wnosi:
Świetna Rada miejska raczy uchw alić!
I .  Zakupić na własność Gminy miasta Krakowa od 

c k. Skarbu grunta skarbowe, wskutek przesunięcia 
wału fortecznego c. i k. skai bowi wojskowemu zbędne, 
w wykazie parcel, nadesłanym do Prezydyum M agistratu 
miasta Krakowa pismem c. i k. Dyrekcyi Inźynieryi 
w Krakowie z dnia 17. października 1906 L. 1037/Res., 
oraz w protokołach z konferencyj, przeprowadzonych 
w c. i k. Dyrekcyi Inźynieryi w Krakowie, z dnia 1. 
względnie 8. lutego 1906, oraz z dnia 27. września 1906 
oznaczone, 1. w. h. 511 i 791 gm. Kraków, 1. w. h. 9 gm. 
Czarna Wieś, oraz 1. w. h. 106/X XII., 106/XX., 106/XVI. 
i 106/Y II. gm. P rądnik Czerwony objęte, w gm. kat. 
Kraków, Półwsie Zwierzynieckie, Zwierzyniec, Czarna 
Wieś, Nowa Wieś Narodowa i Krowodrza położone,
0 łącznej powierzchni 100 morgów 286° kw„ a 10 za 
ryczałtową cenę kupna jeden milion (1,000.000) koron
1 pod innymi warunkami, w powyższych protokołach, 
w reskryptach c. i k. Ministerstwa wojny Oddz. 8 
Nr. 2115 z dnia 18 wrześma 1904 rokn i Oddz. 8 
Nr. 402/Res. z dnia 3. sierpnia 1906, oraz w protokole 
z konferencyi, przeprowadzonej w c. i k. Dyrekcyi In- 
źynieryi w Krakowie, z dnia 17. października 1906 r. 
wyszczególnionymi.

Upoważnić p. Pi ezydenta miasta do użycia walorów 
funduszu amortyzacyjnego miejskiego na złożenie kaucyi 
w kwocie 666.666 kor. dla zabezpieczenia spłaty ceny 
kupna powyższych gruntów.

II . Zakupić na własność gminy miasta Krakowa 
I grunta W Dębnikach, między Wisłą a toi-em kolei cyr-

kumwalaeyjnej położone, „Klorygierówką11 zwane, p. Idy  
kr. Lasockiej własne, z parc. bud. 1. kat. 18, z par. 
grunt. 1. kat. 60, 62, 63, 64/2, 65/j, 66, 67, 69, 70, 71, 
96/t , 97, oraz z parcel bud. I. kat. 21 i 22 się składa
jące, 1. w. h. 247 objęte, o powierzchni około 10.100°G , 
a to w stanie wolnym od ciężarów, za cenę po 13 kor. 
za 1°C  i P°d warunkiem, źe sprzedająca odstąpi równo
cześnie z powyższych gruntów gminie miasta Krakowa 
na własność bezpłatnie 10000[j] gruniu, potrzebnego 
w celu regulacyi zakupić się mającego kompleksu gruntów.

II I .  Zakupić na własność gminy miasta Krakowa 
od Zakładu św. Jadwigi realność lk. 135 Dz. IV  1. w. 
h. 792 w Krakowie o powierzchni 7790Q  zpn. pod prze
dłużenie ulicy Krupniczej oraz celem regulacyi dwóch 
realności miejskich, po obu stronach tej realność: po
łożonych.

IV . Przyjmuje się do wiadomości dokonane na 
podstawie uchwały Sekcyi ekonomicznej Rady miejskiej 
z dnia 29. sierpnia 1906, powziętej w zastępstwie Rady
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miejskiej, zakupno na rzecz Gminy realności iwk. 793 
Dz. I Y .  w Krakowie od pp. Stachiew iczów za cenę 
53.060 koron.

Y. Uznaje się potrzebę zakupna gruntów, sąsia
dujących Z Błoniami miejskiemi, dla zaokrąglenia tychże 
Błoń i uprasza się p. Prezydenta, by odnośne wnioski 
Radzie miejskiej przedłożył.

VI. Przyznaje s ię :
a) na pokrycie eeny kupna gruntów skarbowych, wyżej 

pod I. wymienionych, oraz na pokrycie wydatków, 
połączonych z wykonaniem świadczeń ubocznych, 
przyjętych na Gminę z powodu zakupna tych grun
tów, wreszcie na pokrycie kosztów, połączonych 
z uregulowaniem i uporządkowaniem części gruntów 
pofortyfikacyjnych, położonych między Parkiem 
krakowskim a Bastyonem I I I .  (u wylotu ul. Dłu-

|...giej), tudzież gruntów, przypadających pod rozsze
rzenie ul. Żabiej i pod przedłużenie ul. Krupniczej, 
kredyt w kwocie 1,600.000 koron;

b) na zakupno gruntów, wyżej pod II . wymienionych, 
kredyt w kwocie 120.000 koron;

c) na zakupno gruntów, wyżej pod V. wymienionych, 
kredyt 200.000 koron;

cl) ną pokrycie ceny kupna realności, pod I I I .  i IY . 
wymienionych, kredyt w sumie 160.000 koron; 
razem na powyższe cele oraz na pokrycie kosztów, 

połączonych z przeprowadzeniem odnośnych transakcyj, 
kredyt w łącznej kwocie 2,100.000 kroron.

V II. Na. podstawie § 82. statutu m. Krakowa w y 
biera się osobną Komisyę, złożoną z Prezydenta miasta,
I. i II . Wiceprezydenta, oraz z 5-ciu Radców miejskich, 
do przeprowadzenia w zastępstwie Rady miejskiej za
kupna, regulacyi, uporządkowania, parcelacyi i sprzeda
wania gruntów, wyżej pod I .— V. wymienionych.

V III . Do podpisania kontraktów zakupna i kon
traktów  sprzedaży tych gruntów upoważnia się obok p. 
Prezydenta miasta dwóch pp. Radców miejskich, przez 
p. Prezydenta z łona powyższej Komisyi wydelegowaó 
się mających.

IX . Kredyta, wyżej pod V I. wymienione, w ogólnej 
sumie 2.100.000 koron pokryte byó mają z nowej po
życzki m iejskiej. W celu uzyskania tej pożyczki uprasza 
się p. Prezydenta o wdrożenie odpowiednich kroków 
i przedstawienie odpowiednich wniosków Radzie miejskiej 
w najkrótszym czasie.

Dochody z rozsprzedaży gruntów, wyżej pod I .—V. 
wymienionych, wpływaó mają do osobnego funduszu, 
odrębnie od innych funduszów miejskich administrowa
nego, z którego zamknięcia rachunkowe wraz ze spra
wozdaniem Komisyi, wyżej pod V II. oznaczonej, coro
cznie Radzie miejskiej przedkładać należy. Aż do zu
pełnego umorzenia powyższej pożyczki 2,100.000 koron 
użyte będą dochody z rozsprzedaży gruntów wyłącznie 
tylko na oprocentowanie i amortyzacyę tej pożyczki, 
oraz na mwestycye, połączone z regulacyą i parcelacyą 
gruntów, pod I .—V. wymienionych.

(Drukowane sprawozdanie Sekcyi I. i II . dołączone 
jest do niniejszego protokołu jako jego częśó integralna).

S p r a w o z d a w c a  zwraca uwagę, źe w brzmieniu 
wniosków,, przez niego przedłożonych, w porównaniu 
z wnioskami, zamieszczonymi na końcu drukowanego

m O

sprawozdania, wprowadzono nieznaczne zmiany natury 
interpretacyj nej.

Przemówienie • Prezydenta przyjęto oklaskami.
R. m. dr. L e p k o w s k i  zarzuca, źe projekt za

kupna gruntów pofortyfikacyjnych pojawia się w chwili 
wielkiego obciążenia miasta podatkami domowo-czynszo- 
wyini, gdy kapitał stroni od budowy domów, bo nie 
może znaleźó w nieh skromnego nawet oprocentowania. 
Ruch budowlany óo do większych domów nie ma — 
zdaniem Mowcv — uzasadnienia na przyszłośó. L oka
torzy nawet po zakupnie gruntów pofortyfikacyjnych nie 
mogą spodziewać-"się obniżenia czynszów. Ż zakupna 
gruntów, skorzystają ty łk a  gminy podmiejskie. Z powodu 
stosunków finansowych Gminy Mówca uważa również za 
niepożądane zakupowanie teraz gruntów za 2,100.000 kor. 
Sprawa to ważna, trzeba się nad nią-głębiej 4 dokładniej 
zastanowić, przynajmniej kilka lat jeszcze, t. j. do chwili, 
gdy J. E. Korytowski przedłoży projekt, reformy podat
kowej, a M agistrat przygotuje plan parcelacyjny. Mowea, 
końeząe przemówienie, wnosi, aby sprawę cofnąć z po
rządku dziennego i aby z w o ła ł ankietę celem dokła
dnego jej jeszcze zbadania. Mowea domaga się imiennego 
głosowania nad swoim wnioskiem

R. m. dr. G r o s s  oświadcza się za zakupnem 
gruntów, leez sprzeciwia się tworzeniu już teraz Komisyi 
i oddaniu jtak  ważnej sprawy w ręce kilku ludzi. Naj- 
waźniejszem jest stworzenie tańszych mieszkań dla uboż
szej ludności. Gmina nie może ograniczyć się do sprze
daży gruntów, ale musi zainieyować ruch budowlany, 
sama budować i tworzyć spółki budowlane. Mowea jest 
przeciwny zakupowaniu tjruntów  po drugiej stronie W isły  
i wnosi, aby dotyczący ustęp wniosków Śekcy' I. i II . 
skreślić. .

P r z e w o d n i c z ą c y  z powodu spóźnionej pory 
odracza dalszy ciąg dyskusyi i o godzinie 8. minut 45 
wieczorem posiedzenie zamyka. —

Posiedzenie nadzwyczajne (36. w kad. X III .)  z dnie 
12. listopada 1906 r.

Przeioodniczący: dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
I. Mricmresydent m iasta : Michał Chyliński.
I I .  Wiceprezydent m iasta : Józef Sare.
Sekretarz Bady m iejskiej: dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 55.
Badcy m iejscy: Bartoszewicz, Bujwid, Daszyński, 

dr. Doboszyński, Katyński, Kwiatkowski, dr. Lepkowski, 
Nowak Stanisław, Sołtysik, dr. Tilles, hr. Wodzicki, 
Wyspiański (12) nieobecność na tern posiedzeniu uspra
wiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 5. minut 45 wie
czorem.

Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto. —
R. m. K o n o p i ń s k i  interpeluje w sprawie osta

tniego wyboru do Sejmu, przeprowadzonego w dniu 7. 
b. m. Mówca opisuje sposób doręczania kart legityma
cyjnych, kroki, przedsiębrane w tej sprawie przez K o
m itet wyborczy demokratyczny, i żali się na zbyt późne 
doręczanie Vart legitym acyjnych, wskutek czego wielu 
wyborców nie mogło wziąć udziału w głosowaniu.

M ó w c a  zapytuje Prezydenta, czy i jakie poczynił 
kroki, aby łatwo przewidzieć się gające trudności w na
leży tern doręczaniu kart wyborcom w stosownym Czasie 
usunąć i dlaczego dopiero w dniu wyborów niektórzy 
otrzymał: legitymacye ? Czy Prezydentowi znanym był
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ten porządek, w jakim odbywało się doręczanie k art?  
Wreszcie, czy Prezydentowi wiadomo, źe pewne sekcye 
wyborcze w ostatniej instancyi odmawiały wielu wybor
com kart legitymacyjnych, względnie duplikatów; czy 
i jakie poczyni Prezydent kroki, aby komisarze wyborczy 
w przyszłości z tego prawa, sobie przyznanego, czynili 
pełny użytek bez względu na polityczną barwę zgłasza
jących się wyborców ?

Następnie M ó w c a  zapytuje, czy Prezydentowi 
znane były wypadki niewłaściwego sposobu konstytuo
wania się sekcyj wyborczych ? Czy Prezydentowi znane 
były wypadki dowolnego sposobu interpretowania ustawy 
wyborczej w sekcyach — a jeżeli tak, czy i jakich za
mierza Prezydent użyó w przyszłości sposobów, aby tego 
rodzaju postępowanie, niezgodne z duchem ustawy 
i krzywdzące jedną partyę polityczną na korzyśó dru
giej, w przyszłości się nie powtórzyło ?

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiada, źe działaihOŚĆ 
M agistratu i Prezydenta przy wyborach napotykaó będzie 
zawsze na krytykę, bo wybory są walką, a strony wal
czące ęzęsto wyrażają swe niezadowolenie w razie nie
pomyślnego wyniku wyborów. Prezydent wskazuje, źe 
M agistrat działał legalnie w każdym względzie, a Mówca 
uwzględnił wszystkie zażalenia, jakie mu przedłożono ze 
strony wyborców; nie zgodził się jedynie na jedną rzecz, 
t. j. odmówił żądaniu zamknięcia w dniu wyboru wszyst
kich szkół ludowych w Krakowie. W przededniu wy
borów wskutek wniesionej skargi spostrzegł Mówca, 
źe kilkudziesięciu kart nie doręczono urzędnikom kolejo
wym- zarządził- więc natychmiast, aby te legitymacye 
doręczono zaraz rano w dzień wyboru przez osobnych 
woźnych. Tego roku czas do doręczania kart legityma- 
cyjnych był bardzo krótki; w dodatku przypadły 4 dni 
świąt w tym okres;e. Procent niedoręczonych legitymacyj, 
po strąceniu nieobecnych, chorych i takich, co kart nie 
chcieli przyjąć, nie był obecnie wyższi m, aniżeli przy 
innych wyborach, i wynosi tylko 5, a doliczywszy cho
rych i nieobecnych, wynosi 6 —7 procent. Jest to cyfra, 
spostrzegana wszędzie przy wyborach. Mówca wydał po- 
lećenie, aby karty doręczano ulicami i to polecenie speł
niono bez względu na to, czy przy ulicach mieszkały 
osoby A, B lub C; grupami doręczano legitymacye tylko 
do pewnych instytucyj, n. p. szkół. Prezydent udziela 
jeszcze dalszych wyjaśnień na interpelacyę r. rn. Kono
pińskiego. Na przyszłość będzie się Mówca starał, aby 
czas na doręczanie kart był dostatecznie długi i wynosił 
co najmniej 10 dni. —

R. m. M a c i o ł o w s k i  podnosi, źe mieszczącą siel  c c
w nowym budynku przy ul. Lubomirskich szkoła męska 
w ydzia łow a im. św. M ikołaja, licząca 12 klas, nie jes t 
jeszcze zetatow aną. Mówca prosi Prezydenta, aby we 
właściwej drodze poczynił kroki celem przyśpieszenia 
zetatowania tej szkoły.

P r z e w o d n i c z ą c y ,  uznając słuszność tego ży
czenia, oświadcza, źe jak najrychlej wniesie odpowiednią 
petycyę do Rady szkolnej krajowej, ■ a odpis petycyi 
wręczy zasiadającym w tejże Radzie dwom Członkom 
Rady mifejskiej dr. Jordanowi i Sołtysikowi, aby prośbę 
Gminy poparli. (L. 106.203/906). —

R m. dr. G r o s s przemawia jeszcze W sprawie osta
tniego wyboru sejmowego, poruszając zwłaszcza sprawę 
w ydaw ania duplikatów legitym acyj przez komisarzy rzą

dowych. Mówca domaga się, aby na przyszłość'czynił 
to Magistrat.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpou lada, źe tego roku po
stępowano z wydawaniem duplikatów tak  samo, jak 
w latach poprzednich. —

R. m. dr. R o s e n b l a t t  zaznacza, iż szerzą się 
skargi na robotników/, rozwożących węgiel ze składu 
miejskiego, mianowicie, źe wymagają oni od biedniejszej 
Iudnośfi. osobnych dopłat za -dostarczanie węgla, tak, źe 
ostatecznie cena węgla miejskiego równa się cenie węgla 
z innych składów. Mówca prosi, aby Prezydent sprawę 
zbadał i zabronił wyzyskiwania ludności.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiada, źe dotychczas 
żadne skargi do niego nie doszły, zarządzi jednak ścisłe 
dochodzenie i nie dopuści, aby na przyszłość działy się 
jakiekolwiek nadużycia. —

Przystąpiono do porządku dziennego, mianowicie 
do dalszych obrad nad sprawozdaniem Sekcyi I. i II. 
w sprawie zakupna gruntów poforiyfikacyjnych oraz  
kilku innych realności na rzecz Gminy m. Krakowa.

Przewodnictwo obrad obejmuje w i c e p r e z y 
d e n t  G h y 1 i ń s k i.

P r e z y d e n t  dr. L e o  zajmuje trybunę sprawo
zdawcy.

P r z e w o d n i c z ą c y  przypomina, źe na ostatniem 
posiedzeniu w tej sprawie r. m. dr. Łepkowski postawił 
wniosek odesłania sprawy napowrót do Sekcyi celem 
zwołania ankiety, żądając nad rym wnioskiem imiennego 
głosowania, i -źe do głosu zapisanych jest kiiku mówców.

P r z e w o d n i c z ą c y  otwiera dalszą dyskusyę 
w tej sprawie.

R. m. dr. B ą k o w s k i  popiera projektowane za- 
kupno wszystkich gruntów pofortyfikacyjnych, gdyż jest 
to w interesie miasta i za zakupnem oświadczyła się już 
dawno opinia publiczna. Trzeba wszakże przygotować 
dokładny plan parcelacyi, upiększenia i regulacyi, liczący 
się z sąsiednimi gruntami i gminami. Plan taki musi 
być przedyskutowany przez szersze grono z przybraniem 
ludzi fachowych, zanim będzie przedłożony Radzie m iej
skiej. Wypracowania takiego planu i sprzedaży gruntów 
nie można oddawać w ręce Komisyi, z 5 radców złożonej. 
Pięciu ludzi nie mogłoby podjąć się tak wielkiego i od
powiedzialnego zadania.

M ó w c a  sądzi, że samo zakupno gruntów przez 
Gminę i parcelacya nie wpłynie na obniżenie ceny mie
szkań; byłoby wskazanem puszczanie tych gruntów 
w długoletnią dzierżawę pod budowę odpowiednich do
mów dla uboższej ludności ; dopiero takie postępowanie? 
mogłoby zapewnić mieszkania o niższych czynszach. Na 
wydzierżawionych gruntach mogliby urzędnicy budować 
domy przy pomocy pożyczonego kapitału. Z tern łączy 
się kwestya mieszkań robotniczych; już teraz, mając za
strzeżone 150.000 kor. w funduszu inwestycyjnym na 
taką budowę, moźnaby rozpocząć budowę domów dla 
robotniczej służby miejskiej. Dalej uwalniarie nowych 
domów na gruntach pofortyfikacyjnych od podatków 
należałoby uregulować w ten sposób, aby nie odnosiła 
zysku wyłącznie spekulacya, lecz aby to wychodziło na 
pożytek ludności. Tak ważne kwestye nie mogą być 
złożone na barki szczupłej Komisyi i dlatego zapewne 
Prezydent, z którego nazwiskiem złączy się sprawa za
kupna gruntów pofortyfikacyjnych, zgodzi się na wnioski 
Mówcy, który proponuje skład Komisyi, złożonej z P re-
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zydyum i 10 członków Rady. Zakres działania tej Ko- 
misyi cc do przygotowania dla Rady planów regulacyi 
i uporządkowania projektów parcelacyi, ewentualnie pro
jektów sprzedawania lub puszczania w dzierżawę gruntów, 
Mówca określi bliżej w swoim wniosku.

M o w c a  wnosi następującą zmianę stylizaeyi ustępu 
V II. wniosków Sekcyi I. i I i . :
„V II. a) Na podstawie § 82. statutu m. Krakowa wy

biera się osobną Komisyę, złożoną z Prezydenta 
miasta, I. i I I .  W iceprezydenta, oraz 5 Radców 
miejskich, do przeprowadzenia zakupna powyższych 
gruntów w imieniu Rady miejskiej.

b) Do przygotowania planów regulacyi i uporządko
wania, projektów parcelacyi, ewentualnie projektów 
sprzedawania lub puszczania w  dzierżaw ę gruntów, 
wyżej pod I.—V. wymienionych, wybiera się K o
misyę, złożoną z wyżej pod a) wymienionych oraz 
dalszych 5 Radców (razem 10 Radców, Prezydent 
i 2 Wiceprezydenci).

c) Wzywa się powyższą Komisyę, aby wraz z planami 
i projektami powyższymi przedłożyła Radzie miej
skiej wnioski co do ułatwienia produkcyi tanich  
mieszkań.

d) Wzywa się powyższą Komisyę, aby jak  najprędzej 
przedłożyła Radzie miejskiej wnioski co do budowy
mieszkań dla robotników i niezamożnej ludności.

e) Wzywa się powyższą Komisyę, aby przygotowała 
projekt ustaw y budowlanej dla gmin podmiejskich,
u Sejmu wyjednaó się mającej.

f )  Wzywa się powyższą Komisyę, aby przygotowała 
wmioski co do wyjednaó się mającej ustawy o 18-to- 
letniem uwolnieniu od podatku domów, na gruntach 
pofortyfikacyjnych budować się mających dla celów 
ogólno-poźytecznych przez stowarzyszenia budo
wlane, do zysku nie zmierzające, lub dla domów 
pewnego ty p u “.
W ustępie V II I . — wnosi Mówca — aby opuścić 

słowa „i kontraktów sprzedaży1'.
Przemówienie r. m. dr. Bąkowskiego przyjęto okla

skami.
R. m. K o s o b u c k i  również popiera wnioski o za- 

kupno gruntów pofortyfikacyjnych w interesie całego 
miasta, a zatem także rękodzieł i przemysłu. Obecnie 
brak w mieście lokali na zakłady przemysłowe i ręko
dzielnicze; w nowych domach niema ich wcale, w. sta
rych są ciemne i wilgotne. Jeżeli się znajdzie gdzie od
powiedni lokal, to cena jego bardzo wygórowana. Z za
kupionych gruntów pofortyfikacyjnych należałoby wy
znaczyć odpowiedni obszar, gdzieby można budować 
odpowiednie pracownie i warsztaty dla drobnych prze
mysłowców i rękodzielników. Mówca przedkłada rezo- 
lucyę:

„Rada miejska poleca Komisyi parcelacyjnej, wy
branej z łona Rady miejskiej, ażeby przy parcelowaniu 
gruntów pofortyfikacyjnych, zakupionych przez gminę 
m. Krakowa, wyznaczyła pewien obszar gruntów, któryby 
można sprzedawać na dogodnych warunkach krakowskim 
rękodzielnikom pod budowę w arszta tó w  dla drobnego 
przem ysłu".

R. m. dr. F r i i h l i n g  zaznacza, że mniejszość gło
sować będzie za wnioskami o nabycie gruntów poforty
fikacyjnych, o przyjęcie tych świadczeń, jakich skarb 
wojskowy od Gminy się domaga, o przyznanie kredytu,

potrzebnego do nabycia innych gruntów, o ile one łączą 
się ściśle z gruntami pofortyfikacyjnymi. Mniejszość żąda 
przytem zamieszczenia w kontrakcie zastrzeżeń, które 
zabezpieczą ponad wszelką wątpliwość zniesienie rewer
sów demolacyjnych na obszarze nabytych gruntów. N a
tomiast stronnictwo Mówcy stanowczo jest przeciwne 
nabyciu gruntów w  Dębnikach od hr. Lasockiej i usta
nowieniu Komisyi z pięciu dla zawiadywania nabytymi 
gruntami. Celem umotywowania tego stanowiska zaznacza 
Mówca, iż Kraków ma cechę, właściwą wszystkim starym 
miastom: za ciasno jest zabudowany. Mamy 688 hektarów, 
z czego 160 — a więc czwartą część — stanowią mury. 
Ogrody prywatne i publiczne znikają, natomi ist powstają 
domy. Ze względów zdrowotnych zjawisko takie nie jest 
pożądane i dlatego należy uważać za korzystne uzyskanie 
znaczniejszego terenu budowlanego, który zapobiegnie 
dalszemu niszczeniu ogrodów i placów prywatnych 
w mieście. Teren, który mamy nabyć, jes t jednak ba
gnisty i musi być odwodniony, aby nie był siedliskiem 
i źródłem malaryi. To drugi ważny motyw i gdybyśmy 
nawet nie mogli użyć terenu tego na place budowlane, 
należałoby go nabyć, aby usunąć i osuszyć bagna. Mówca 
domaga się w dalszym ciągu, aby plan regulacyjny został 
przedłożony jak najprędzej, bo ze sprawą tą  łączy się 
konieczność jak  najszybszego utworzenia Darku llldoweuo, 
kwestya domów robotniczych i urzędniczych. R. m. dr. 
Bąkowski zachęcał do budowy domów na nowym terenie 
z powodu ustawy o uwolnieniu nowych domów od po
datków przez lat 18. Otóż sprawa ta nie jest jeszcze 
aktualną i Mówca sądzi, że opinię w tym kierunku raczej 
powinny wypowiedzieć Sekcye prawnicza i skarbowa. 
Obaw właścicieli realności, że oni głównie stracą przez 
zakupno gruntów, parcelacyę i nowe domy, Mówca nie 
podziela. Odczują to tylko lokatorzy, którym ciągle 
czynsz się podwyższa, a właściciel realności nie traci, 
zwłaszcza, gdy za mieszkanie, które sam zajmuje, podaje 
niską wartość.

M ó w c a  polemizuje następnie z wywodam’ dra 
Łepkowskiego, który tu stawał w obronie 10.000 właś
cicieli realności. A gdzie reszta ludności, gdzie 90.000 ? 
Zresztą, stwierdza Mówca, interesy właścicieli realności 
przez zakupno nie będą zagrożone; na akcyę za zniże
niem podatku domowo-czynszowego każdy się musi 
zgodzić.

M ó w c a  podnosi następnie, że w dzielnicy Ósmej 
(Kaźmierz) bardzo mało je s t placów, choć tam najgęstsze 
jest zaludnienie. D la ludności tamtejszej nic się nie robi, 
mimo, że żyje ona w jak  najgorszych warunkacn hygie- 
nicznych. Tak ludność żydowska, jak  i najbiedniejsza 
chrześcijańska, mieszka tam w obrzydliwych norach 
o ścianach, z których cieknie wilgoć. Tej ludności nie 
zbawi kupiony kawałek ziemi za W isłą w Dębnikach, 
zwłaszcza, że most, który rzekomo miałby tu  stanąć, to 
rzecz daleka. Rząd przez 3 lata wstawiał pewne raty co 
roku w budżet na ten most, ale teraz wszystkie raty 
cofnął, twierdząc, że, gdy zajdzie potrzeba, to całą sumę 
odrazu zapłaci. Mniejszość Rady głosować będzie przeciw 
oddaniu całej sprawy w ręce Komisy; z pięciu, sądzi 
bowiem, że plenum, Rady powołane je s t do czuwania 
w tym kierunku przy pomocy Sekcyi ekonomicznej, 
a w danym razie i subkomitetu z fachowców, których 
delegować może w poszczególnych wypadkach Sekoya 
ekonomiczna.
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R. m. dr. B u j a k również przemawia za zakupnem 
gruntów pofortyfikaeyjnych, gdyż w interesie Gminy leży 
skupianie największych obszarów gruntów w swem ręku; 
tern więcej należy dąźyó do zakupna gruntów pofortyfi- 
kacyjnych, gdyż tam mogą stanąć domy urzędnicze i ro
botnicze, tam można urządzić dzielnicę will.

Obecnie nadarza się sposobność zakupna znacznego 
obszaru gruntów po cenie bardzo niskiej. Naszem zada
niem zaś jest nie tylko myśleć o teraźniejszości, ale 
i o przyszłości, i musimy zapewnić przyszłym pokoleniom 
odpowiednie grunta pod rozszerzenie miasta. Zakupno 
gruntów nie zaszkodzi właścicielom realności. Mówca 
zaznacza, że u nas właściciele domów dążą do wydo
bycia jak  największego procentu od swego kapitału 
w wysokości 7 —8°/0, gdy za granicą zadowalają się 
wysokością 4 u/0. Wielu właścicieli chce żyć z dochodów 
realności, nadmiernie obdłuźonych; chcąc pokryć pro
centa, raty kapitału, uzyskać środki utrzymania dla siebie, 
uciekają się do nadmiernego podwyższania czynszów. 
I  to jest kwestya ekonomiczna. W końcu Mówca oświadcza 
się za tern, aby proponowana Komisya przedłożyła Radzie 
miejskiej projekt parcelacyi nabytych gruntów i zarys  
postępowania przy ich sprzedaży.

Dlatego M o w c a wnosi następujący dodatek do 
ustępu V II . wniosków Sekcyj :

„Komisya przedłoży Radzie miejskiej do zatwier
dzenia zarys planu uregulowania i uporządkowania grun
tów pofortyfikaeyjnych, oraz zasady postępowania przy 
ich sprzedaży".

Na wniosek r. m. G o d z i c k i e g o  uchwalono zam
knięcie dyskusyi.

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  odpiera motywa wnio
sku, domagającego się odesłania napowrót do rozpatrze
nia Sekeyom Rady miejskiej sprawy nabycia gruntów 
pofortyfikaeyjnych, jakoby niedojrzałej, albowiem sprawa 
naprawdę dojrzała i zastępcy Gminy zbadali ją  dokła
dnie. Niezawodnie chętnie nabyliby te grunta prywatni 
spekulanci; oni dopiero, rzucając na targ większą liczbę 
parcel corocznie, obniżyliby wartość placów i realności. 
Gdyby Gmina nie nabyła tych gruntów, to prywatni 
spekulanci budowaliby bez planu, bez liczenia się z wa
runkami sanitarnymi, i w razie utworzenia wielkiego 
Krakowa otrzymalibyśmy całe dzielnice, najgorzej zabu
dowane. Przygotowanie z góry, jak  tu  żądano, planów 
parcelacyi jest niemożliwe, bo to czynność bardzo ko
sztowna, a władza wojskowa nie pozwoli na dokonanie 
zdjęć przed zakupnem. Po dalszych wywodach Mówca 
oświadcza się za wyborem mniej licznej Komisyi, ale 
złożonej z ludzi, którzy chętnie pracować będą. Kto 
dba o rozwój Krakowa i ogarnia okiem jego przyszłość, 
ten musi przyklasnąć myśli zakupna gruntów pofortyfi- 
kacyjnych. Mówca wykazuje jeszcze potrzebę i korzyść 
z zakupna gruntów w Dębnikach. Mówca prosi o przy
jęcie wniosków Komisyi w całości z poprawką r. m. dr. 
Bujaka.

Na wniosek r. m. dra F  r u h 1 i n g a uchwalono 
z powodu spóźnionej pory odroczyć dalszy ciąg dyskusyi 
do następnego posiedzenia.

P r z e w o d n i c z ą c y  o godzinie 9. wieczorem za
myka posiedzenie. —

Posiedzenie nadzwyczajne (37. w kad. X III .)  z dnia 
15. listopada 1906 r.

Przewodniczący: dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
I. Wiceprezydent m iasta : Michał Chyliński.
I I .  Wiceprezydent miasta Józef Sare.
Sekretarz Rady miejskiej: dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 50.
Radcy miejscy: Dr. Benis, Daszyński, Dattner, dr. 

Doboszyński, dr. Fierieh, dr. Gross, dr. Jaworski, K a
tyński, dr. Łepkowski, dr. Rosenblatt, Schmelkes, Soł
tysik, dr. Staniszewski, dr. Tilles, dr. Ulanowski, kr. 
Wodzicki, Wyspiański (17) nieobecność na tern posie
dzeniu usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 6. wieczorem.
Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto. —-
R. m. K o s o b u c k i, uzasadniwszy nagłość sprawy, 

wnosi, aby Prezydent imieniem Gminy miasta Krakowa 
wniósł petycyę w drodze telegraficznej do Izby Panów 
o przyjęcie noweli do ustaw y przem ysłowej w brzmie
niu, uchwalonem przez Izbę Posłów.

Po uznaniu nagłości sprawy — wniosek r m. Ko- 
sobuckiego przyjęto bez rozpraw.

R. m. M a c i o ł o ws k i, uzasadniwszy nagłość sprawy, 
imieniem Sekcyi IV . w nosi:

Rada miejska uchwali !
Przyznaje się kredyt dodatkowy na r. b. w kwocie 

250 koron na zakupno książek szkolnych dla najbiedniej
szych uczniów nowo otwartej IV . klasy szkoły wydzia
łowej męskiej na Smoleńsku.

Po uznaniu sprawy za nag łą—- wniosek Sekcyi IV . 
przyjęto bez rozpraw. (L. 87.130/906). -—

Przystąpiono do porządku dziennego, mianowicie 
do dalszych obrad nad sprawozdaniem i wnioskami 
Sekcyi I  i II. w sprawie zakupna gruntów pofortyfika- 
cyjnych, oraz kilku innych realności na rzecz Gminy 
miasta Krakowa.

Przewodnictwo obejmuje w i c e p r e z y d e n t  mi a -  
s t a C h y l i ń s k i .

P r e z y d e n t  dr .  L e o  zajmuje trybunę sprawo
zdawcy.

P r z e w o d n i c z ą c y  otwiera dalszą dyskusyę 
w tej Bprawie.

R. m. dr. R a f a ł  L a n d a u  zaznacza ważne zna
czenie zakupna gruntów dla miasta i jego mieszkańców. 
Podniesiono tutaj, że w razie zakupna szkodę poniosą 
właściciele realności; Mówca jest właścicielem realności, 
ale szkody dla siebie nie dopatruje się żadnej z powodu 
zakupna gruntów, przeciwnie najgoręcej popiera ich za
kupno.

Dalej wykazuje, że zakupno gruntów spowoduje 
zniesienie rewersów demolacyjnych, tak  dotkliwie k rę
pujących rozwój miasta, i przyczyni się do podniesienia 
gmin podmiejskich. Wszelkie dotychczasowe próby ob
niżenia drożyzny mieszkań, jak  przeniesienie Krakowa 
do II. klasy podatkowej, nie przyczyniły się do obniże
nia drożyzny mieszkań i wyszły tylko na korzyść wła
ścicieli realności. Istniejącej obecnie droźyźnie mieszkań 
zapobiedz może tylko wolna konkureneya, rozwinięcie 
ruchu budowlanego, zapewnienie dostatecznej liczby 
mieszkań na nowych gruntach. Właściciele realności 
wszakże mogą być przekonani, że Gmina nie będzie pro
wadziła polityki spekulacyjnej i nie będzie na gwałt 
sprzedawała parcel budowlanych, a więc będzie rozumnie
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regulowała ruch budowlany, gdy prywatni spekulanci 
we własnym interesie dążyliby dc jak  najprędszej sprze
daży i działaliby w ten sposób na szkodę właścicieli re
alności. Dlatego Mówca będzie głosował za zakupnem 
gruntów przez Gminę ; będzie także głosował za zaku
pnem gruntów w Dębnikach, bo na Kaźmierzu zachodzi 
wielki brak mieszkań, a drożyzna rośnie tam niesły
chanie. W  tej mierze może się przyczynił do poprawy 
stosunków zakupno gruntów w Dębnikach i połączenie 
ioh mostem z Kaźmierzem. Należałoby także zapewnió 
możnośó rozszerzenia się Kaźmierza ku Grzegórzkom 
i w tej stronie także zakupió grunta. Mowoa oświadcza 
się przeciw decydowaniu całej Rady o sprzedaży każ
dego kawałka z nabytych gruntów, a za powierzeniem 
zakupna, regulacyi, parcelacyi, upiększenia zakupionych 
gruntów osobnej komisyi.

M o w o a  przedkłada następujący wniosek :
„Rada miejska u chw ali!
Zwróeió się do M inisterstwa Skarbu i do Sejmu 

krajowego o wyjednanie ustawy państwowej, względnie 
ustawy krajowej, przyznającej uwolnienie Od podatku 
domowo-czynszowego i od dodatku krajow ego do tegoż 
podatku na lat 18 dla tych budynków, k tóre staną na 
gruntach pofortyfikacyjnych, w myśl dzisiejszej uchwały 
Rady miejskiej od o. k. Skarbu na własność gminy m. 
Krakowa zakupionych; Rada miejska ze swej strony 
przyznaje dla powyższych domów na taki sam okres 
czasu uwolnienie od dodatków gminnych do podatku du- 
m owo-czynszowego“ .

Wreszcie wnosi M o w o a  następujące rezolucye:
„Uprasza się Prezydyum miasta, by zastanowiło się 

nad zakupnem gruntów, do dzielnicy VIII. przylegających,
i jak  najrychlej wnioski Radzie przedłożyło4'. .

„Uprasza się Prezydyum miasta, by poczyniło jak 
najenergiczniejsze kroki, zmierzające do budowy mostu 
na Itfiśle, łączącego ulicę Dietlowską z gruntami w  Dę
bnikach, od hr. Lasockiej nabytymi4'.

R. m. T u r s k i  wyraża przekonanie, że zakupno 
gruntów pofortyfikacyjnych jest dobrym dla Gminy inte
resem i źe nie można dopuśció, aby je nabyli prywatni 
spekulanci. Mowoa oblicza, że średnia cena sprzedawa
nych przez Gminę gruntów wynosió może 35 kor. za 
sążeń kwadratów}', oo wystarczy na oprocentowanie 
i amortyzacyę Kapitału, a nadto przyniesie Gminie do
chód. Nabycie gruntów jest jednym z najlepszych, naj
śmielszych pomysłów inwestycyjnych, który ubogiej, oo 
prawda, Gminie zapewni pewny dochód i możnośó roz
szerzenia się. Właśnie w codziennem życiu ubogi czło
wiek powinien skorzystać z dobrej chwili i zrobić po
myślny in tere s; inaczej zawsze biednym pozostanie. Mia
stu przybywa corocznie 2400 osób; otóż w przeciągu 
7 lat przyrastająca corocznie ludność zapełni nową dziel
nicę i znowu nastanie to samo przeludnienie, jakie pa
nuje obecnie. W ten sposób zakupno gruntów nie może 
przynieść szkody właścicielom realności. Budowa domów 
robotniczych musi przyjść do skutku ; dotąd nie można 
było ioh budować dla braku tanich gruntów, obecnie 
Gmina będzie miała na ten cel tauie grunta pofortyfi- 
Kacyjne. Również ważną jest budowa domów urzędni
czych; Gmina może przyjść urzędnikom z pomocą, ma
jąc w ręku obszar 100-morgowy.

M o w C a oświadcza się za oddaniem sprawy w ręce 
Sekcyi ekonomicznej, któraby odpowiednie projekty par

celacyi i regulacyi pełnej Radzie przedłożyła; przemawia 
też za zakupieniem gruntu w Dębnikach i za zakupnem 
naj rychlej szem wału pofortyfikaoyjnego, w którymby na 
szkarpacli można urządzić sklepy, a wierzchem mógłby 
iść tor kolejowy.

M o w o a  wnosi, aby ustęp V II. przyjąć w nastę- 
pującem brzmieniu :

„Upoważnia się P. Prezydenta i 2 Radców miej
skich do przeprowadzenia zauupna. Wzywa się Sekcyę I., 
aby przedłożyła opracowany plan regulacyi, uporządko
wania i parcelacyi zakupionych gruntów, oraz wnioski 
co do cen sprzedaży w poszczególnych blokach, opar
tych na cenie początkowej i progresy: cen w szeregu la t4'.

Wreszcie M ó w c a  wnosi następujące rezolucye:
' 1) „Uznaje się potrzebę wyznaczenia odpowiednich
przestrzeni z zakupionych gruntów pod domy dla urzę
dników. Wnioski szczegółowe co do ceny i co do prze
strzeni, wyznaczyć się mającej, przedstawi Sekcya I.

2) Uznaje się potrzebę zakupna w ału  kolejowego 
jako pilną, — wał ten zatem łącznie z resztą gruntów 
powinien być zakupiony.

3) Zastrzega się przy kontrakcie, źe przy kumisyi 
obchodowej dla nowego noyau zastępcy Gminy mieć 
będą głos równorzędny z innymi interesowanymi".

R. m. dr. J u l i a n  N o w a k  wskazuje, źe tak żywo 
rozwinięta dyskusya nad zakupnem gruntów pofortyfi
kacyjnych świadczy najlepiej, jak ważną i żywotną jest 
ta sprawa dla miasta. Już jeden z poprzednich Mówców 
podniósł, źe z zakupnem łączy się tak  doniosłe zniesie
nie rewersów demolacyjnych; oprócz tego momentu za 
zakupnem przemasvia szereg innych momentów, jak  asa- 
nizacya terenów mokrych, urządzenie parku ludowego, 
budowa domów robotniczych i urzędniczych. Dłuższy 
ustęp swego przemówienia poświęca Mówca budowie do
mów urzędniczych na gruntach pofortyfikacyjnych i wy
raża zapatrywanie, źe zakupno nie może być traktowane 
wyłącznie ze stanow;ska właścicieli realności.

R. m. K l e m e n s i e w i c z  sądzi, że w zasadniczej 
sprawie nabycia gruntów pofortyfikacyjnych uchwała 
Rady będzie jednomyślną wobec tego, źe jedyny prze
ciwnik tej sprawy, r. m. dr. Łepkowski, jest nieobecny. 
Co do nabycia gruntu w Dębnikach Mówca był zdania, 
źe należy tę sprawę oddzielnie traktować, wobec tego 
jednak, źe chodzi tu  o sumę niewielką i, przekonany 
przez niektórych radców, będzie za tern głosował. O d
daniu tej sprawy komisyi z pięciu jest Mówca stanowczo 
przeciwny i będzie głosowa1: za wnioskiem r. m. T ur
skiego, który domagał się, aby sprawę poprowadziła 
Sekcya ekonomiczna. Wkońcu Mówca uważa za zby
teczny ustęp prm ęktu, który zastrzega, źe Gmina musi 
złożyć kaucyę na ręce skarbu wojskowego.

R. m. dr. K  o y sądzi, źe nie potrzebuje powtarzać 
przytoczonych za zakupnem motywów. Ponieważ dysku
sya była prowadzona rzeczowo, a nie partyjnie, dlatego 
należy też wypowiedzieć wątpliwości, żywione w tej 
sprawie. Nie odnoszą się one do zakupna gruntów, którą 
uważamy za niesłychanie doniosłą, tylko do sposobu, 
w jaki chcemy załatwić tak  doniosła dla miasta sprawę.

M o w c a  oświadcza, źe komisya z pięciu może co 
najwyżej załatwić wszystkie czynności przygotowawcze, 
ale nie wolno oddawać jej przeprowadzenia całej sprawy. 
S ta tu t miejski wyraźnie postanawia, źe nie pięciu rad
ców, ale cała Rada strzedz ma ogólnego dobra Gminy
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W yjątek stanowią tylko sprawy konkretnej natury, jak
d. p. w tym przypadku samo zakupno gruntów, ale 
dalsze kwestye : uporządkowanie, parcelacya i sprzedaż 
nabytych grnntów nie są jeszcze w znaczeniu statuto- 
wem konkretną sprawą, bo gruntów tyoh jeszcze Gmina 
nie nabyła. Gdyby przynajmniej powiedzieó można, źe 
komisyi tej przekazuje się sprzedaż wszystkich gruntów! 
Tego jednak zrobió nie można, byłoby to bowiem nie- 

* prawdą, bo nie wszystkie, tylko pewne grunta sprzedaó 
chcemy. Jest rzeczą także ważną regulamin Komisyi, bo 
w naszych miejskich komisyaoh trzech radców stanowi 
komplet, a więc dwóch z nich, gdyby trzeci oponował, 
przeprowadzió mogłoby najważniejszą sprawę.

M ó w c a  na wypadek odrzucenia wniosku r. m. 
dr. Bąkowskiego. a przyjęcia ustępu V II . według wnio
sku Sekcyi I. i II., czyni następujący wniosek dodat
kowy :

1) „Rada miejska zastrzega sobie jednak ostateczną 
decyzyę co do szerokości ulic, sytuacyi placów i ogro
dów publicznych, na zakupionych gruntach zaprojektować 
się mających, oraz co do wyboru parcel, do sprzedaży
wyznaczyć się mających, a wreszcie co do wysokości 
cen, po jakich parcele te sprzedawane być m ają“.

2) „Rada miejska poleca wybranej komisyi, aby 
po myśli § 82. statutu przedłożyła Radzie miejskiej 
w czterech tygodniach projekt regulaminu dla swych 
czynności przed rozpoczęciem tychże do zatwierdzenia-1.

Po wyczerpaniu dyskusyi zabiera głos s p r a w o 
z d a w c a  p r e z y d e n t  m i a s t a  dr .  L e o  i zaznacza, 

; źe znajduje się w miłem położeniu, ponieważ wszyscy 
mówcy oświadczyli się za wnioskami zakupna. Pierwszy 
tylko mówca w przemówieniu swojem zajął takie stano
wisko, jakoby z powodu zakupna groziła katastrofa mia
stu, szczególnie właścic'elom realności. Tymczasem wi
docznie katastrofa ta  nie grozi, skoro w Radzie miej
skiej zasiada 44 właścicieli realności i oni zajęliby od
mienne stanowisko, gdyby im w istocie jakiekolwiek 
niebezpieczeństwo, nie już katastrofa groziła. Mówca wy
raża wdzięczność z powodu przychylnego traktowania 
wniosków przez całą Radę i skupienia się tak wię
kszości jak mniejszości około ważnej dla miasta sprawy. 
Uchwalenie i przeprowadzenie zakupna będzie więc za
sługą całej Rady. Sprawozdawca poświęca bliższą 
uwagę podniesionym zarzutom przeciw powierzeniu ca
łej sprawy osobnej komisyi z 5 członków. Gm.na nie 
będzie się bawiła w spekulacyjną sprzedaż zakupionych 
gruntów, ale w miarę potrzeb miasta i ruchu budowla
nego sprzedawać je będzie po cenach odpowiednich tak, 
aby straty nie ponieść. Obawom co do szczupłości liczby 
członków komisyi zapobiegają wnioski r. m. dr. Bujaka, 
żądające powiększenia liczby członków komisyi. R. m. 
dr. Bujak uczynił też wniosek, zastrzegający Radzie 
przedłożenie całego planu regulacyjnego i sposobów za
budowania, wytknięc;e ulic i placów, oznaczenie, gdzie 
staną domy urzędnicze, gdzie domy robotnicze, gdzie 
ma nastąpić urządzenie parku ludowego, ewentualnie 
przedłużenie parku dra Jordana. Jeżeli Rada przyjmie 
wniosek r. m. dr. Bujaka, to ustać muszą wszelkie 
obawy, bo komisya przedłożyć musi Radzie do za
twierdzenia najważniejsze swe elaboraty. Rada oddaje 
mandat komisyi na półtora roku, a mandat ten może być 
każdej chwili odwołany, gdyby Rada spostrzegła, źe ko
misya nie postępuje po jej myśli. Zadanie komisyi jest

ściśle administracyjne i finansowe; głównie ma ona 
czuwać nad tern, aby grunta były sprzedawane po ta 
kich cenach, któreby Gminy nie naraziły na stratę. 
Mówca będzie pierwszy za tem, aby kom.sya działała 
na podstawie ściśle określonego regulaminu.

W sprawie uwolnienia od podatków na 18 lat do
mów, mających stanąć w pierwszych 20 latach na grun
tach pofortyfikacyjnych, Mówca me może zrozumieć żą
dania, abyśmy się zrzekli tego dobrodziejstwa. Wszak 
Wiedeń z tego tytułu zgarnął od państwa i kraju setki 
milionów koron do k ieszen i; dlaczego my mielibyśmy 
zrzekać się tej korzyści? Takie uwolnienie zachęca do 
żywszego ruchu bndowlanego i będzie brane w rachubę 
przy sprzedaży parcel. Wniosek r. m. Landaua jest w ma- 
teryalnym interesie Gminy oraz tyoh osób, które chcą 
taniej nabyć parcele, i tyoh, które chcą mieć tańsze mie
szkania.

Wreszcie co do parcel w Dębnikach już wypowie
dziano tutaj motywa, przemawiające za zakupnem. Zro
biono tutaj zarzut, źe Gmina nie kupiła gruntów po tej 
stronie Wisły koło Skałki. GmiDa me mogła kupić tyoh 
gruntów, bo cepa ich dochodzi do 100 koron za sążeń, 
w Dębnikach zaś do 12 kor. Gdybyśmy więc zapłacili 
po 100 kor. za sążeń, to musielibyśmy po dokonaniu 
parcelacji i regulacji żądać cen wyższych, któreby nie 
pozwoliły na budowę domów z tańszemi mieszkaniami 
Jest to interes dla prywatnych osób, ale nie dla Gminy.

S p r a w o z d a w c a  udziela jeszcze wyjaśnień co 
do wału kolejowego i zabiegów reprezentantów Gminy 
co do zakupna tego objektu w przyszłości. Po dalszych 
wyjaśnieniach i zaznaczeniu, źe zakupno zapewnia mia
stu możność rozszerzenia się bez narażenia sid na straty, 
źe ma na oelu ważne względy asanaoyjne, Mówca prosi 
o przyjęcie wniosków Sekcyi ekonomicznej i skarbowej.

Przemówienie Prezydenta miasta przyjęto oklaskami.
Przystąpiono do głosowania nad wnioskami Sekcyi 

I. i II . oraz nad wnioskami i rezolueyami, postawionemi 
w tej sprawie w toku dyskusyi.

P r z e w o d n i c z ą c y  odczytuje wszystkie te wnio
ski i rezolucye i oświadcza, źe podda pod głosowanie 
najpierw wniosek r. m. dr. Łepkowskiego, a następnie 
wnioski Sekcyi I. i II., ustępami kolejno, przy każdym 
zaś ustępie odnośne wnioski, postawione w toku dyskusyi.

P r z e  w o d n i c z ą c y  poddaje pod głosowanie n a
stępujący wniosek r. m. dra Ł e p k o w s k i e g o :

„W nioski Sekcyi I. i I I .  w sprawie zakupna grun
tów pofortyfiisacyjnych odsyła się napowrót do Sekcyi 
celem zwołania odpowiedniej ank iety ; nad wnioskiem 
tym ma być głosowanie imienne".

Wniosek o imienne głosowanie nie uzyskał dosta
tecznego poparcia.

S p r a w o z d a w c a  prosi wobec tego o skonstato
wanie stosunku głosów, jakie padną za lub przeciw7 
wnioskowi r. m. dra Łepkowskiego.

Ponieważ za wmioskiem r. m. dra Łepkowskiego 
nikt się nie oświadczył. — przeto wniosek ten jedno
myślnie upadł.

P r z e w o d n i c z ą c y  poddaje pod głosowanie ustęp 
1-szy wniosKÓw SeKcyi I. i II., który opiewa :

I. Zakupić na własność Gminy miasta Krakowa 
od e. k. Skarbu grunta skarbowe, wskutek przesunięcia 
wału fortecznego c. i k. Skarbowi wojskowemu zbędne, 
w wykazie parcel, nadesłanym do Piezydyum M agistratu
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miasta Krakowa pismem c. i k. Dyrekcyi Inźynieryi 
w Krakowie z dnia 17. października 1906 r. L. 1037/Res., 
oraz w protokołach z kouferencyj, przeprowadzonych 
w c. i k. Dyrekcyi Inźynieryi w Krakowie, z dnia 1. 
względnie 8. lutego 1906 r., oraz z dnia 27. września 
1906 b. oznaózone, 1. w. h. 511 i 791 gm. Kraków, 1. w. 
h. 9 gm. Czarna Wieś. oraz 1. w. h. 106/X X IL , 106/XX., 
106/XVI. i 106/V II. gm. Prądnik Czerwony objęte, 
w gm. kat. Kraków, Półwsie Zwierzynieckie, Zwierzy
niec, Czarna Wieś, Nowa Wieś Narodowa i Krowodrza 
położone, o łącznej powierzchni 100 morgów 286° kw., 
a to za ryczałtową cenę kupna jeden milion (1,000.000) 
koron i pod innymi warunkami, w powyższych proto
kołach, w reskryptach c. i k. Ministerstwa wojny Oddz. 
8 N r 2.115 z dnia 18. września 1904 r. i Oddz. 8 Nr. 
402/Kes. z dnia 8. sierpnia 1906 r., oraz w protokole 
z konferenoyi, przeprowadzonej w c. i k. Dyrekcyi In- 
źynieryi w Krakowie, z d. 17. października 1906 roku 
wyszczególnionymi.

Upowaźnió P. Prezydenta miasta do użycia walo
rów funduszu amortyzacyjnego miejskiego na złożenie 
kaucyi w kwocie 666.666 kor. dla zabezpieczenia spłaty 
ceny kupna powyższych gruntów.

Ustęp I. przyjęto  bez zmiany.
P r z e w o d n i c z ą c y  poddaje pod głosowanie 

ustęp 2-gi, który opiew a:
II. Zakupió na własnośó gminy miasta Krakowa 

grunta w Dębnikach, między Wisłą a torem kolei cyr- 
kumwalacyjnej położone, „Klorygierówką“ zwane, p. Idy 
kr. Lasockiej własne, z parc. bud. 1. kat. 18, z parc. 
grunt. 1. kat. 60, 62, 68, 64/2, 65/1, 66, 67, 69, 70, 
71, 96/1 i 97, oraz z parc. bud. 1. kat. 21 i 22 się skła
dające, 1. w. h. 247 objęte, o powierzchni około 10.100 
sążni kw., a to w stanie wolnym od ciężarów, za cenę 
po 18 kor. za 1°Q  i pod warunkiem, źe sprzedająca 
odstąpi równocześnie z powyższych gruntów gminie mia
sta Krakowa na własnośó bezpłatnie 1000°(J  gruntu, po
trzebnego w celu regulacyi zakupie się mającego kom
pleksu gruntów.

W niosek r. m. dr. G r o s s a ,  aby przejśó nad tym 
ustępem do porządku dziennego, upadł. Ustęp II. przy
jęto  bez zmiany.

Ponieważ do ustępu III., IV ., V. i V I. żadnych 
wniosków nie poczyniono, przeto P r z e w o d n i c z ą c y  
poddaje wszystkie te ustępy razem pod głosowanie.

Ustępy te opiewają:
I I I .  Zakupió na własnośó gminy miasta Krakowa 

od Zakładu św. Jadwigi realnośó lk. 135 Dz. IV . 1. w. 
h. 792 w Krakowie o powierzchni 779°[jj] zpn pod 
przedłużenie ulicy Krupniczej, oraz celem regulacyi dwóch 
realności miejskich, po obu stronach tej realności po
łożonych.

IV . Przyjmuje się do wiadomości dokonane na 
podstawie uchwały Sekcyi ekonomicznej Rady miejskiej 
z dnia 29. sierpnia 1906 r., powziętej w zastępstwie 
Rady miejskiej, zakupno na rzecz Gminy realności 1. w. 
h. 793 Dz. IV . w Krakowie od pp. Stachiewiczów za 
cenę kupna 53.060 kor.

V Uznaje się potrzebę zakupna gruntów, sąsia
dujących z Błoniami miejskiemi, dla zaokrąglenia tychże 
Błoń i uprasza się p. Prezydenta, by odnośne wnioski 
Radzie miejskiej przedłożył.

V I. Przyznaje się :
a) na pokrycie ceny kupna gruntów skarbowych, wy

żej pod I. wymienionych, oraz na pokrycie wy
datków, połączonych z wykonaniem świadczeń 
ubocznych, przyjętych na Gminę z powodu zaku
pna tych gruntów, wreszcie na pokrycie kosztów, 
połączonych z uregulowaniem i uporządkowaniem 
części gruntów pofortyfikaoyjnych, położonych mię
dzy Parkiem krakowskim a Bastyonem I I I .  (u wy
lotu ul. Długiej), tudzież gruntów, przypadających 
pod rozszerzenie ul. Żabiej i pod przedłużenie ul. 
Krupniczej, kredyt w kwocie 1,600.000 k o r .;

b) na zakupno gruntów, wyżej pod I I  wymienionych, 
kredyt w kwocie 120.000 nor. ;

c) na zakupno gruntów, wyżej pod V. wymienionych, 
kredyt 200.000 k o r .;

d) na pokrycie ceny kupna realności, wyżej pod I I I .  
i IV . wymienionych, kredyt w kwocie 160000 k o r.; 
razem na powyższe cele oraz na pokrycie kosztów, 
połączonych z przeprowadzeniem odnośnycn trans- 
akcyj, kredyt w łącznej kwocie 2,100.000 koron.
Ustęp Ili., IV., V. i VI. przyjęto  bez zmiany.
P r z e w o d n i c z ą c y  poddaje pod głosowanie 

ustęp V II. oraz wnioski, zgłoszone do tego ustępu przez 
r. m. dra G r o s s a ,  T u r s k i e g o ,  dra B ą k o w s k i e g o, 
dra K o y a  i dra B u j a k a .

U stęp V II. wniosków Sekcyi I. i II . opiewa :
Na podstawie § 82. statutu miasta Krakowa wy

biera się osobną Komisyę, złożoną z Prezydenta miasta, 
I. i II. Wiceprezydenta, oraz z 5 Radców miejskich, 
do przeprówadzenia w zastępstwie Rady miejskiej za
kupna, regulacyi, uporządkowania, parcelacyi i sprzeda
wania gruntów, wyżej pod I.—V. wymienionych.

Wniosek r. m. dra G r o s s a ,  aby skreślió ten 
ustęp, upadł.

Wniosek r. m. T u r s k i e g o  upadł.
Wniosek ten opiew ał:
Ustęp V II . ma mieó następujące brzmienie: „Upo

ważnia się pana Prezydenta i 2 Radców miejskich do 
przeprowadzenia zakupna. Wzywa się Sekcyę I., aby 
przedłożyła opracowany plan regulacyi, uporządkowania 
i parcelacyi zakupionych gruntów, oraz wnioski co do 
cen sprzedaży w poszczególnych blokach, opartych na 
cenie początkowej i prog,-esyi cen w szeregu la t“.

R. m. dr. B ą k o w s k i  domaga się imiennego gło
sowania nad swoim wnioskiem, który opiewa: „Ustęp
V II . uchwalió w następującem brzm ieniu:

a) N a podstawie § 82. statutu miasta Krakowa wy
biera się osobną Komisyę, złożoną z Prezydenta miasta, 
I. i II . Wiceprezydenta, oraz 5 Radców miejskich, do 
przeprowadzenia zakupna powyższych gruntów w im ie n iu  
Rady miejskiej.

b) Do przygotowania planów regulacyi i uporządko
wania, projektów parcelacyi, ewentualnie projektów sprze
dawania lub puszczania w - dzierżawę gruntów, wyżej 
pod I.— V  wymienionych, wybiera się Korni jyę zło
żoną z wyżej pod a) wymienionycn, oraz dalszych 5 
Radców“.

Wniosek o imienne głosowanie uzyskał dostateczne 
poparcie.



Na wniosek r. m. J u d k i e w i c z a  uchwalono
przerwać posiedzenie celem bliższego porozumienia się 
w przedmiocie zgłoszonych wniosków do ustępu V II

. Po 5-minutowej przerwie P r z e w o d n i c z ą c y
otwiera na j[nowo posiedzenie i udziela głosu r. m. dr. 
B ą k o w s k i e m u  w kwestyi formalnej.

R. m. dr. B a k o w s k i  oświadcza, źe porozumiał 
się z r. m. drem K o y e m ,  oraz drem B u j a k i e m  
i tak  on, jak  i obaj wymienieni swoje wnioski, zgło
szone do ustępu VII., cofają, a natomiast wnosi, aby
ustęp V II. opiew ał:

„V II. Na podstawie § 82. statutu miasta Krakowa 
wybiera się osobną Komisyę, złożoną z Prezydenta mia
sta, I. i II . Wiceprezydenta, oraz z 10 Radców miej
skich, do przeprowadzenia w zastępstwie Bady miejskiej 
zakupna, regulacyi, uporządkowania, parCelacyi i sprze
dawania gruntów, wyżej pod I.— V. wymienionych.

Komisya przedłoży Radzie miejskiej do zatwier
dzenia zarys planu uregulowania i uporządkowania grun
tów pofortyfikacyjnych, zasady ich zabudowania, oraz 
sprzedaży parcel.

Rada miejska poleca wybranej Komisyi, aby po 
myśli § 83. statutu przedłożyła Radzie miejskiej w te r
minie 4-ch tygodni projekt rcgulam nu dla swych czyn
ności przed rozpoczęciem tychże do zatwierdzenia11.

R. m. dr. P  r  u h 1 i n g żąda otwarcia dyskusyi nad 
tym wnioskiem, uważając go za wniosek nowo zgłoszony.

P r z e w o d n i c z ą c y  otwiera dyskusyę nad wnio
skiem r. m. dr. Bąkowskiego. — Gdy nikt głosu nie 
żąda — P r z e w o d n i c z ą c y  poddaje wniosek ten pod 
głosowanie.

Wniosek r. m. dra Bąkowskiego przyjęto — wobec 
czego głosowanie nad ustępem V II . w brzmieniu, pro- 
ponowanem przez Sekcyę I. i II., odpadło.

P r z e w o d n i c z ą c y  poddaje pod głosowanie 
ustępy V III . i IX. wniosków kSekcyi I. i I I .  Ustępy te 
opiew ają:

V II I . Do podpisania kontraktów zakupna i kon
traktów sprzedaży tych gruntów upoważnia się obok 
p. Prezydenta miasta dwóch p. p. Radców miejskich, 
przez Prezydenta z łona powyższej Komisyi wydelego
wać się mających.

IX . Kredyta, wyżej pod VI. wymienione, w ogólnej 
sumie 2,100.000 kor. pokryte by<5 mają z nowej po
życzki miejskiej. W celu uzyskania tej pożyczki upra
sza się Prezydenta o wdrożenie odpowiednich kroków 
i przedstawienie odpowiednich wniosków Radzie miejskiej 
w najkrótszym czasie.

Dochody z rozsprzedaźy gruntów, wyżej pod I .—V. i 
wymienionych, wpływać mają do osobnego funduszu, od
rębnie od innych funduszów miejskich administrowanego, 
z którego zamknięcia rachunkowe wraz ze sprawozda
niem Komisyi, wyżej pod V II. oznaczonej, corocznie Ra
dzie miejskiej przedkładać należy. Aź do zupełnego umo
rzenia powyższej pożyczki 2,100.000 kor. użyte będą 
dochody z rozsprzedaźy gruntów wyłącznie tylko na 
oprocentowanie i amortyzacyę tej pożyczki, oraz na in- 
westycye, połączone z regulacyą i parcelacyą gruntów, 
pod [.— V. wymienionych.

Ustęp V III. i IX. przyjęto bez zmiany.
Na wniosek S p r a w o z d a w c y ,  poparty przez 

r. m. dra J u l i a n a  N o w a k a  i dra F r u h l i n g a ,
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[ rezolucye, zgłoszone do tej sprawy, w toku dyskusyi, 
uchwalono odesłać do Komisyi, mającej powstać w myśl 
ustępu V II. uchwalonych wniosków.

Rezolucye te są następujące :
1) R. m. dra Bąkowskiego :

a) Wzywa się powyższą Komisyę, aby wraz z planami 
i projektami, w ustępie V II. wymienionymi, przed
łożyła Radzie miejskiej wnioski co do ułatwienia 
produkcyi tanich mieszkań (L. 112.212/906).

b) Wzywa się powyższą Komisyę, aby jak  najprędzej 
przedłożyła Radzie miejskiej wnioski co do bu
dowy mieszkań dla robotników i niezamożnej lu 
dności (L. 11.2.213/906).

c) Wzywa się powyższą Komisyę, aby przygotowała 
projekt ustawy budowlanej dla gmin podmiej
skich, u Sejmu wyjednać się mającej (L. 112.214/906).
2) R. m. Kosobuckiego :
Rada miejska poleca Komisyi, wybranej z łona 
Rady miejskiej, ażeby przy parcelowaniu gruntów 
pofortyfikacyjnych, zakupionych przez Gminę mia
sta Krakowa, wyznaczyła pewien obszar gruntów, 
który moźnaby sprzedawać na dogodnych warun
kach krakowskim rękodzielnikom pod budowę war
sztatów dla drobnego przemysłu. (L. 112.215/906).
3) R. m. dr. Rafała Landaua :

a) Uprasza się Prezydyum miasta, by zastanowiło się 
nad zakupieniem gruntów, do dzielnicy V III . przy
legających, i czem prędzej wnioski Radzie miejskiej 
przedłożyło. (L. 112.216/906).

b) Uprasza się Prezydyum miasta, by poczyniło jak 
najenergiczniejsze kroki, zmierzające ao budowy 
mostu na Wiśle, łączącego ulicę Dietlowską z grun
tami w Dębnikach, od hr. Lasockiej nabyC się ma
jącymi. (L. 112.217/906).
4) R. m. Turskiego : '

a) Uznaje się potrzebę wyznaczenia odpowiednich 
przestrzeni z zakupionych gruntów pod domy dla 
urzędników. Wnioski szczegółowe co do ceny i co 
do przestrzeni, wyznaczyć się majacej, przedstawi 
Sekcya I. (L. '112.218/906). ■

b) Uznaje się potrzebę zakupna wału kolejowego jako 
pilną, —• wał ten zatem z resztą gruntów powi
nien być zakupiony. (L. 112.219/906).

c) Zastrzega się przy kontrakcie, źe przy Komisyi 
obchodowej dla nowego „noyau“ zastępcy Gminy 
mieć będą głos równorzędny z innymi interesowa
nymi. (L. 112.220/906).
W końcu P r z e w o d n i o z ą c y  odczytuje zgło

szony w toku dyskusyi następujący wniosek r. m. . dr. 
R a f a ł a  L a n d a u a ,  jako dodatkowy ustęp X. wniosków 
Sekcyi I. i II .

„Uwalnia się na lat 18 od dodatków gminnych do 
podatku domowo - czynszowego domy, wybudować się 
mające na gruntach pofortyfikacyjnych w przeciągu lat 
20 od ogłoszenia ustawy państwowej i krajowej, uwal
niającej te domy od podatku domowo-czynszowego i do
datków krajowych do tegoż podatku, a to pod warun
kiem uzyskania uwolnienia 18-letniego od podatku do
mowo-czynszowego i dodatków krajowych.

Po otwarciu przez P r z e w o d n i c z ą c e g o  dysku
syi nad tym wnioskiem — W n i o s k o d a w c a  uzasa-
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duia nagłość sprawy krótkością, kadencyi Sejmu i Rady 
Państwa.

Sprawę uznano za nagłą.
W dyskusyi wzięli udział r. m .: dr. B ą k o w s k i, 

dr. F r i i h l i n g  i s p r a w o z d a w c a  p r e z y d e n t  
dr. L e o .  P i e r w s i  oświadczyli się za odesłaniem tego 
wniosku do mającej powstać Komisyi, S p r a w o 
z d a w c a  zaś poparł natychmiastowe jego uchwalenie.

Wniosek r. m. dr. R a fa ła  Landaua przyjęto.
112.564/906).

Przewodniczący oświadcza, źe zakończyły się w ten 
sposób rozprawy nad wnioskami Sekcyi I. i II . w spra
wie zakupna gruntów pofortyfikacyjnych, oraz kilku 
innych realności na rzecz Gminy miasta Krakowa, i za
myka posiedzenie o godzinie 9. minut 30 wieczorem 
z powodu spóźnionej pory. —

(L

Nakładem Gminy miasta Krakowa. — Czcionkami drukarni Związkowej w Krakowie, pod zarządem A . Szyjewskiego.


